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برای بازگرداندن تماشاگران به ورزشگاه
به کارهای سطحی و اقدامات تبلیغی اکتفا نکنید!

مشکل علاقه مندان به فوتبال هزار تومان نیست

سرویس ورزشی-
 باید به مسئولان فدراسیون فوتبال یاد آور شویم 
حالا که قدر نعمت حضور تماشاگر را ندانسته و کفران 
نعمت کرده اید، حالا که می خواهید جبران مافات کنید 
و آب رفته را به جوی برگردانید، باز به کارهای سطحی 

و اقدامات تبلیغی و شلوغ کاری و... اکتفا نکنید.
در خبرها خواندیم که برای اینکه تماشاگر فوتبال، رغبت 
بیشــتری برای تماشای مسابقات داخلی و عمدتا لیگ برتر، 
پیدا کند، قرار اســت قیمت بلیت ورودی به ورزشــگاه های 
محل برگزاری مسابقات به طور محسوسی کاهش پیدا کند. 

نمونه ها و مثال های فراوان دارد. در هر حال هر امری از امور 
اجتماعی، با حضور »مردم«، هم سالمتر انجام می شود وهم 
درصد موفقیت آن بیشتر است. متاسفانه مسئولان فوتبال و 
آنهایی که باید پیام این تذکرات و معنی این هشدارها را درک 
می کردند، آن را در نیافتند و در برابر حرف کسانی که به آنها 
می گفتند و هشدار می دادند که اگر قدر این تماشاگر به معنای 
واقعی فهمیده نشود، و برای حضور او در ورزشگاه ها حرمت 
و اهمیت بایســته قائل نباشیم و برای حضور گرم و پرتعداد 
او، نه تنها منتی بر ســر او نگذاریم، بلکه منت او را بکشیم و 
حداقل همان طور که در هر جای دنیا، در کشورهای صاحب 

همین فهم نادرست است.
حضور حماسی

هفته گذشته همه دیدیم و دنیا هم تماشا کرد که مردم 
ایران بار دیگر حماســه خلق کردند و با »حضور« خود این 
ســرزمین بزرگ و ظلم ستیز را »بیمه« کردند. حضور مردم 
ما صرفا کارکرد انتخاباتی نداشــت، متضمن پیام های مهم، 
حیاتی و حساسی به داخل و خارج کشور، به دوست و دشمن 
و... بــود. یکی از کارکردهای این حضور که امر انتخابات را با 
موفقیت بزرگ قرین کرد و تحســین جهانیان را برانگیخت، 
همان بود که در آغاز این مطلب ذکر شد که هر جا »مردم«  

حل مشکل با هزار تومان!
حالا برگردیم به بحث خودمان. ورزش مال مردم است، 
صاحبان اصلی فوتبال و یا هر رشــته دیگری مردم هستند. 
ورزش بدون مردم، فوتبال بدون تماشــاگر، مفتش هم  گران 
است! بنابراین مسئولان با باور این اصل خدشه ناپذیر، باید تمام 
تلاش و همت خود را به کار بگیرند تا با عملکرد خودشــان، 
پاسخ انتظارات و مطالبات مردم را در ورزش دهند و ثانیا با 
هماهنگی دســتگاه های ذی ربط، شرایطی را فراهم آورند تا 
مردم با میل و رغبت بیشــتر و بهتر به ورزشگاه ها و سالن ها 
و تماشــای مسابقات روی بیاورند. به گمان ما گرانی بلیت و 

خنثــی و پای آن را از این پس به ورزشــگاه ها باز می کنیم، 
نبایــد به این تلاش و این گام اکتفا کنیم بلکه باید به دنبال 
این باشــیم که دلیل و دلایل نیامدن سایر تیپ ها و اقشار را 
شناسایی کنیم و درصدد حل و رفع آن و آشتی دادن »مردم« 

به معنی کلمه با ورزشگاه ها باشیم.
باز گردان آب رفته!

برای این کار، علاوه بر توجه به قیمت بلیت، به مسایل 
دیگری چون کیفیت فنی تیم ها، مسابقات و... توجه کنید، 
فضــای اخلاقی و فرهنگی ورزشــگاه را ســالم کنید، پای 
بــزرگان و چهره  های  محبوب فوتبــال و... را که حضور هر 

ظاهرا این تصمیم بعد از آن اتخاذ شد که بلیت چند مسابقه 
لیگ، رایگان اعلام شــد و تماشاگر پرشماری برای دیدن آن 
مسابقات به ورزشگاه ها آمد. حالا دست اندرکاران برگزاری لیگ 
که ابتدا با ادامه این وضع مخالف بودند و رایگان شدن تماشای 
مسابقات لیگ را منطقی نمی دانستند، اینک به راه میانه ای 
متوســل شده، و تصمیم  گرفته اند بلیت را مجانی نکنند، اما 
آن را ارزان نمایند تا تماشاگر بیش از گذشته برای حضور در 

ورزشگاه ها رغبت پیدا کند.
عدم اســتقبال تماشاگران از مسابقات فوتبال داخلی به 
ویژه در بالاترین ســطح آن یعنی لیگ یکی از مشــکلات و 
اتفاقات ناخوشــایندی است که از چند سال پیش به شکل 
ملموس و محسوس در فوتبال ما رخ می دهد به گونه ای که 
این موضوع بارها مورد توجه کارشناسان و سوژه رسانه ها واقع 
شده است و دراین باره نظرات مختلف اظهار شده و در پاسخ به 
»چرایی« آن، علت های گوناگون مطرح شده است. پشت کردن 
تماشاگر به مسابقات داخلی و حتی بازی تیم های پرطرفدار و 
محبوبی چون پرسپولیس و استقلال، در حالی در فوتبال ما 
رخ داده و به شکل یک واقعیت تلخ درآمده که در سال های 
نه چندان دور، آسانترین بازی های دو تیم، بیش از ده، پانزده 
هزار تماشاگر داشت و همچنین این وضعیت ناخوشایند در 
حالی که حالا به شــکل یــک واقعیت غیرقابل انکار درآمده 
است که از چند سال پیش بسیاری از اهالی فوتبال، رسانه ها،  
کارشناسان و... درباره قهر کردن تماشاگر با ورزشگاه ها، هشدار 
داده بودند و با لحن و آهنگ و بیان مختلف نوشتند و گفتند، 
قدر این سرمایه کم نظیر یعنی »تماشاگر« را که وجودش در 
کنار فوتبال و نفسش روی ســکوهای ورزشگاه، شرط لازم 
پیشــرفت فوتبال و هر رشته دیگر ورزشی است، بدانید. این 

قدرشناسی را هم در عمل ثابت کنید و نه در حرف.
 لزوم حضور مردم در کنار ورزش

تماشاگر، نمادی است از حضور مردم در صحنه ورزش، 
و ما بدون اینکه قصد شــعار دادن و اغراق کردن و این طور 
حرف ها را داشته باشیم، با تکیه بر واقعیات مسلم و یافته های 
علومی چون تاریخ و جامعه شناســی و... عرض می کنیم که 
»حضور مردم« از رموز پیشــرفت امور است. هر جا »مردم« 
باشند،  هر کجا امری را مردم یاری و همراهی کنند، شانس 
موفقیت آن در حد »حتم« و یقین است. همان طور که روشن 
است این اصل فقط درباره ورزش و فوتبال و... صدق نمی کند، 
عــرض کردیم »هرجــا«  و در »هر امری«،  مردم باشــند، 
دراین باره تاریخ به طور کلی  و تاریخ کشور ما به طور اخص، 

فوتبال، تماشاگران در ورزشگاه ها احساس  احترام و آرامش 
و امنیت می کنند، ما نیز در ورزشگاه های خود، از لحظه ورود 
تا لحظه خروج، با تماشاگر خود طوری رفتار کنیم که حاکی 

از فهمیدن و درک معنای حضور او باشد.
»مردم« یعنی چه؟!

دراین باره فقط ما، حساســیت نداشــته و تذکر نداده، 
بلکه آنها که ورزش را می شناســند، با مفاهیم علمی، ساده، 
بدیهی و پیشبرنده اجتماعی آشنا هستند، درباره این موضوع 
حتی الامکان به وظیفه خود عمل کرده اند منتها واقعیت این 
است که بدون تعارف هنوز که هنوز است »تماشاگر« در نزد 
بسیاری از مسئولان و برنامه ریزان ورزش و فوتبال ما جایگاه 
و معنی و ارزش واقعی خود را پیدا نکرده اند. هنوز هســتند 
کسانی که متوجه نیســتند، این فوتبال، این ورزشگاه، این 
لیــگ، این برو و بیا و... اصلا کل این مملکت و همه چیز آن 
مال این مردم و تماشــاگر است و دردناکتر این که بعضی ها 
بدون درک این موضوع و فهم واقعی و بایسته این اصل مهم، 
شانه خود را زیربار مسئولیت می دهند و چون معنای »مردم« 
را نمی فهمند، در قبال آنها و کار و بار و مشــکلات و توقعات 
و مطالبات آنها احســاس مسئولیت نمی کنند و در حالی که 
صاحب مناصب و مراتب اجتماعی و مردمی هستند، اما دنبال 
کار خود و باند  خانواده خود می روند!  و ریشــه بســیاری از 
غلط کاری ها، کم کاری هــا و انحرافات و... حتی خیانت ها در 

باشند، از مردم کمک خواسته شود، به مردم بهاء داده شود، 
آن امر توأم با موفقیت و افتخار آفرینی  خواهد بود، که فرمود: 

»یدالله مع الجماعه«.
همان طور که گفته شــد کارکردهای این حضور فراوان 
اســت و جا دارد تحلیل گران منصف و کارشناسان متعهد با 
دلسوزی و اتکاء به روش های علمی، پیام های این انتخابات و 
کارکردهای آن را از ابعاد مختلف سیاسی، اجتماعی، فرهنگی 
و... حوزه های متفاوت ملی و بین المللی و... کشف و استخراج 
و تبیین نمایند... اما در این اتفاق آنچه که به بحث ما مربوط 
می شود همان است که بالاتر گفته و در واقع تکرار شد. علاوه 
بر این تاکید بر ســر این مسئله که کسی که جرأت می کند 
و قدم به وادی مسئولیت اجتماعی می گذارد و برای این کار 
حتی داوطلب می شود، باید بیش از هر چیز معنی »مردم«  را 
عمیقا درک کرده باشد تا بتواند عملا قدردان این مردم باشد 
و عملا ثابت کند معنی این »حضور حماســی« را می فهمد 
و درک کرده اســت. اگر این اتفاق افتاد و کسانی که افتخار 
نمایندگــی مردم را پیدا کرده اند، با این طرز تلقی و دیدگاه 
وارد مجلس شــدند، و خود را جز »مردم«، وامدار هیچ باند 
و دســته ای نمی دانند، بدون تردید آنها می توانند امانتداران 
واقعی و نماینده شایسته این مردم باشند و حضورشان منشأ  
خدمات و عامل پیشرفت جامعه و تحقق بخشی از آرمان های 

آن باشند وگرنه ... که نه!

بهایی که تماشــاگر از لحاظ مادی و مالی برای تماشای یک 
مسابقه باید بپردازد، در ایجاد رغبت یا عدم رغبت تماشاگر 
برای حضور در ورزشــگاه ها موثر است و در جای خود عامل 
مهم و تعیین کننده ای هم به حساب می آید اما اشتباه است 
اگــر تصور کنیــم تنها دلیلی که  مانع حضور تماشــاگر در 
ورزشگاه ها می شــود، فقط بحث مادی و قیمت بلیت است 
و چون دراین باره فکری کردیم و چاره ای اندیشــیدیم و مثلا 
قیمت بلیت طبقه بالای ورزشگاه آزادی را هزار تومان تعیین 
کردیم، همه مسائل  و گیرهای ذهنی و فیزیکی تماشاگر حل 
می شــود و او به ورزشگاه ها روی می آورد و ما با قوه تدبیر و 
برنامه ریزی خود!  بر مشــکلی دیگر از مشکلات فوتبال فائق 
آمده ایم! ما معتقدیم مشــکل تماشاگر با 1000 تومان حل 
نمی شود وبدون اینکه مخالف اقدامات سریع و ضربتی باشیم، و 
ضمن اینکه تاکید می کنیم مسئولان ورزش به ویژه کسانی که 
درباره رشته های پرطرفداری چون فوتبال برنامه ریزی می کنند 
باید هم و غم شان کشاندن تماشاگران به ورزشگاه ها و ایجاد 
شوق و علاقه در نزد دوستداران این رشته و امثال آن باشد.

مشکل »همه« را حل کنید
اما اینجا هم معتقدیم باید موضوع را ریشه ای و اساسی 
بررســی کرد، از همه جوانب دید، آسیب شناسی کرد، مثلا 
مــا باید این نکته را در ذهن خود مرور کنیم که تماشــاگر 
ورزشی - برخلاف قشر ورزشکاران - به تیپ و طبقه خاصی 
با خاستگاه مشــترک اجتماعی و اقتصادی، منحصر نیست 
که همگی به دلیل یک مشکل آن هم مسئله مالی و قیمت 
بلیت به ورزشگاه ها پشت کنند. ما باید بررسی کنیم که مثلا 
اگر یک تیپ و طبقه - که شــاید اکثریت هم باشند- بیشتر 
به خاطر مســائل مالی  و مثلا گرانی ایاب و ذهاب و قیمت 
بلیت و... به ورزشــگاه نمی آیند - تازه  این مورد هم باید به 
طور دقیق و مستند بررسی  شود، که آیا واقعا این طور هست 
یا نه؟ - بقیه اقشــار و طبقات که شاید اینگونه مشکلات را 
ندراند، چرا به ورزشگاه نمی آیند؟  ما قبول داریم و بالاتر هم 
بر آن تاکید کردیم که ورزش مال مردم اســت، معنی دیگر 
این حرف این اســت که ورزش به یک طبقه و قشر خاصی 
اختصاص ندارد. ورزش مال مردم است، معنی اش این است 
که شما در محیط های ورزش، باید افراد مخلتف را از تیپ ها 
و طبقات گوناگون ببینید، اگر این طور نیست، باید به شکل 
علمی، محققانه و جامعه شناسانه به آسیب شناسی دست زد، 
که چرا این گونه نیست؟ اگر فکر می کنیم با ارزان کردن بلیت، 
مشــکل یک طبقه را حل و دلیل نیامدن آنها را به ورزشگاه 

کدام، هزاران تماشاگر را به ورزشگاه می کشاند، باز کنید، به 
نحوه ســرویس دادن به تماشاگر، ازلحظه ورود به پارکینگ 
تا لحظه خروج از ورزشــگاه، بها دهید، در همه این لحظات 
و مراحل و... مهم ترین موضوع، باید حفظ حرمت تماشــاگر 
باشد و....  البته اینجا فرصت نیست و قرار هم نیست که به 
تک تک مسایل تاثیرگذار بر حضور تماشاگر در ورزشگاه ها 
اشاره شود، بلکه فقط به چند نمونه اشاره کردیم، تا مسئولانی 
که در زمان خودش و وقت مناسب، به هشدارها و تذکرات، 
درباره از دســت دادن حضور تماشــاگر و کفران این نعمت 
بسیار گرانبها، توجه نکردند و طبق معمول یک گوششان در 
بود و گوش دیگرشــان دروازه، و یا حداکثر به حرف کسانی 
و قلم ها و بلندگوهایی توجه کرده بودند که خیلی عالمانه و 
علاقلانه و روشنفکرانه، و البته بچگانه ! »تماشاگر« را چیزی 
نمی دانستند و اهمیت  او را در کنار ورزش و نظرات او را درباره 
ورزش به هیچ می گرفتند و از تماشاگر با صفت »عوام« یاد 
می کردند که نباید به شــعارها و نظــرات او- بویژه آنجا که 
پای خارجیان خیلی خاص! وسط است- از سوی مسئولان 
وقعی نهاده شــود،  گوش جان می سپاردند!  بار دیگر یادآور 
شویم حالا که قدر نعمت حضور تماشاگر را ندانسته و کفران 
نعمت کرده اید، حالا که می خواهید جبران مافات کنید و آب 
رفته را به جوی برگردانید، باز به کارهای سطحی و اقدامات 
تبلیغی و شلوغ کاری و... اکتفا نکنید، و همان طور که گفته 
شــد، در کنار اقدامات ســریع و ضربتی، با کمک اهل فن، 
عالمان علوم اجتماعی - البته نه آنها که فقط مدرک دارند، 
حرف هایشــان غیرعلمی است و متاسفانه چندین مورد هم 
شــاهد اظهارنظرهای بی پایه و اساس آنها از طریق رسانه ها 
بوده ایم و... - به حل ریشه ای مسئله بپردازند. کاری کنند که 
»مردم«  نه فقط یک تیپ و طبقه خاص، از اقشار مختلف، 
مثل همه جای دنیا، مثل سال های نه چندان دور در ورزش 
خودمان، از حضور خود در ورزشگاه ها احساس لذت کنند نه 
اینکه از این کار احساس حقارت و کوچکی کنند، کاری کنیم 
که نه تنها جوانان و نوجوانان، بلکه گروه های سنی دیگر، به 
ویژه تماشــاگران موی سپید کرده که صرف حضورشان در 
سالم سازی فضای ورزشگاه ها می تواند موثر باشد، قدم رنجه 
کرده، به ورزشگاه ها بیایند و مشوق جوانترها باشند، شرایطی 
فراهم آوریم که تیپ ها و اقشــار مختلف از کارمند و  کارگر 
گرفته تا ... دکتر و استاد دانشگاه و ادیب و شاعر و... نه تنها 
به ورزشگاه بیایند بلکه احساس کنند که در ورزشگاه اوقات 

فراغت خوشی خواهند داشت و...

از انفجار نارنجک در ورزشــگاه آزادی در حضور 
اعضای کمیته بین المللی امنیت ورزش چه کســانی 
ســود می برند؟ آیا این اتفاق با هدف خاصی از قبل 

برنامه ریزی شده بود؟
 یکشــنبه 16 اســفندماه دیدار تیم های پرسپولیس و 
تراکتورســازی در ورزشــگاه آزادی برگزار شد، ولی در کنار 
زیبایی های بازی، یک اتفاق تلخ تمام بازی را تحت الشــعاع 
قرار داد؛ پرتاب نارنجک دســتی روی نیمکت تراکتورسازان 

باعث شد نیمکت نشینان از ترس به داخل زمین فرار کنند.
ایــن اتفــاق در حالــی رخ داد که حضور تماشــاگران 
پرســپولیس و تراکتورســازی بازی را گرم کرده بود و همه 
منتظر تماشــای یک بازی جذاب و دیدنــی بودند. علاوه بر 
این ها حضور مهمانان ویژه در ورزشــگاه آزادی هم مزید بر 
علت شــده بود که تمهیدات امنیتی بیشتری بر بازی حاکم 

باشد.
مدیــر امنیت یوفا و اعضای کمیتــه بین المللی امنیت 
بــه ایران آمده بودند تا ضمن برگزاری دوره آموزشــی برای 
مســئولان ایرانی، از نزدیک امنیت موجود در ورزشگاه های 
ایــران را ببینند و در صورت لزوم به کنفدراســیون فوتبال 
آسیا کمک کنند که رای مناسبی در پرونده اختلاف ایران و 

عربستان سعودی صادر کند.
ســعودی ها به AFC گفته اند که در ایران امنیت کافی 
برای برگزاری بازی فوتبال نیســت و خواســته اند که دیدار 
نماینــدگان ســعودی و ایرانی در لیگ قهرمانان آســیا در 

کشوری بی طرف برگزار شود.
یکشنبه، ناظران اروپایی حاضر در ورزشگاه آزادی شاهد 
اتفاقی بودند که می تواند پرونده اختلاف ایران و عربســتان 
سعودی را به نتیجه برســاند اما نتیجه ای که کاملا به ضرر 
فوتبال ایران خواهد بود؛ پرتاب نارنجک آن هم درست روی 

نیمکت تیم مهمان.
پرتــاب ترقه و نارنجک در ورزشــگاه های ایــران و در 
بازی های داخلی اتفاقی تکراری است که در چند سال اخیر 
بســیار رخ داده اســت، به ویژه آنکه در روزهای پایانی سال 
قرار داریم و “چهارشــنبه ســوری” با نارنجک ها و ترقه های 

ناهنجارش کم کم نزدیک می شود.
بــا این حــال اتفاقی کــه در دیــدار پرســپولیس و 
تراکتورسازی رخ داد، از جنس اتفاق های گذشته نبود، شدت 
و نحوه انجام این کار در روز یکشنبه ذهن ببیننده را به سمت 
شائبه ها و احتمالاتی می کشاند و وجود پشت پرده ای فراتر از 

آنچه دیده شد را به تصور می آورد.
کینه توزی دشمنان یا بهانه جویی دوستان

پیش از هر چیز، مشــاهده انفجار نارنجک در ورزشگاه 
آزادی جلوی چشــم ناظران اروپایــی و مقامات امنیتی یوفا 
و فیفا، توجه ها را به ســمت اختلاف ایران و عربستان بر سر 

وجود امنیت در ورزشگاه های ایران معطوف می کند.
حالا که موعد تصمیم گیری AFC درباره شکایت واهی 
ســعودی ها نزدیک است، پرتاب نارنجک در ورزشگاه آن هم 
به خطرناک ترین شیوه به سود کیست؟ قطعا این اتفاق روی 
رای AFC تاثیر خواهد داشت. بنابراین می شود خیلی ساده 

تصور کرد که حامیان تفکر ســعودی ها با انجام عامدانه این 
عمل خطرناک، بازی را به سود طرف سعودی به هم زده اند.

در همین خصوص خبرگزاری ایســنا با انتشار گزارشی 
یادآور شــد: اصلا دور از انتظار نیســت که ایادی همســو با 
سعودی ها یا مزدوران آن ها با قصد و نیت تخریب چهره امن 
ایران چنین اقدامی را صورت داده اند که در این صورت باید 
از عوامل اجرایی مسابقه پرسید که چگونه اجازه داده اند این 
ابزار و مواد محترقه وارد ورزشــگاه آزادی شود؟ مگر نه این 
اســت که در ورودی های ورزشگاه حتی اجازه همراه داشتن 

بطری آب معدنی هم به تماشاگران داده نمی شود؟
مساله دوم که آن هم دور از انتظار نیست، این است که 
اقدام صورت گرفته  نه با قصد تخریب بلکه صرفا برای تفریح 
عده ای نادان انجام شــده باشد. همان گونه که روزی تفریح 
ناهنجار عده ای به نابینا شــدن سربازی انجامید، این بار هم 
می توان تصور کرد یک فرد نادان در اقدامی نابخردانه سنگی 

را به چاه انداخته که صد عاقل از بیرون آوردنش عاجزند.
حالت دیگری نیز در این ماجرا قابل تصور است، حالتی 
که در این فضای وانفسای فوتبال ایران شکل گیری و اجرای 
آن چندان هم دور از ذهن نیســت چرا که حتما این »سنگ 
در چاه«، می تواند برای عده ای نان در روغن باشد. برای این 
عده، ایران در پرونده اختلافی با عربستان از پیش باخته بوده 
و هر تلاشــی در جهت پیروزی در آن بی نتیجه اســت. این 
افراد، کم کاری خود در بهبود فضا به ســود ایران را به قدرت 
طرف سعودی نسبت داده و از قبل خود را برای شکست در 

پرونده آماده کرده اند.
اگر رای AFC عاقبت به ضرر ایران و به ســود سعودی 
اعلام شــود – که با اتفاقات بازی تراکتور و پرسپولیس دور 
از انتظار نیســت – این عده دیگر بهانه لازم برای ســرپوش 
گذاشــتن روی تفکر خود را دارند؛ تفکر شکســت خورده و 
اهمال گری که باعث ناکام ماندن ایران برابر توهم عربستانی ها 

شد.
در روزی کــه باید بیشــتر از همیشــه مراقــب رفتار 
تماشــاگران می بودیم، شد آنچه نباید می شد و حالا توپ در 
زمین طرف عربســتانی افتاده و ابتکار عمل دست آن هاست 
و شــاید بازنده واقعی و قطعی مناقشــه فوتبالی با عربستان 

شده باشیم.
اما در این میان پرســش این است که آیا باید به راحتی 
همه  اتفاق های اســتادیوم های ورزشی ایران این بار نیز تنها 
با جریمه نقدی باشــگاه  از این اتفاق شــوم و سرنوشت ساز 
نیز گذشــت؟ شاید برخی در خیابان سئول اکنون به همین 
می اندیشند، اما براستی چه کسی در روز خاصی که فوتبال 
ایــران تحت نظر ناظران بین المللی بوده و کمتر کســی هم 
از این نظارت خبر داشــته، چنین اتفــاق تلخی را رقم زده 
است؟ آیا نباید موضوع بررسی و مقصران شناسایی و اهداف 

احتمالی آنها برملا شود؟
امید است که حراست وزارت ورزش، مسئولان سازمان 
لیگ و فدراســیون فوتبال پاسخ روشــن و دقیقی برای این 
پرســش ها داشته باشند تا شاید گره درهم فوتبال ایران یک 

بار برای همیشه باز شود.

پشت پرده اتفاقات بازی پرسپولیس و تراکتورسازی چه بود؟!

باید بیشتر از همیشه 
مراقب رفتار تماشاگرنماها باشیم

وضعیت نامشخص سرپرستی در فدراسیون هندبال

سرمربی پیشــین رئال مادرید معتقد است 
که در تیم اول شــهر مادرید مشکل جدی بابت 

مصدومیت ها وجود دارد.
تیــم فوتبال رئال مادریــد در حالی رؤیایش برای 
قهرمانی در فصل جاری لالیگای اســپانیا نقش بر آب 
شده که مصدومیت های پی درپی بازیکنان به این تیم 
ضربــات جبران ناپذیری زده اســت. در بین بازیکنان 
مصــدوم رئالی ها مهره های کلیدی همچون ســرخیو 
راموس، گرث بیل، کریم بنزما و مارســلو بیش از یک 
بار در دفتر پزشــک باشگاه برای رفع مصدومیت خود 
حضور یافته اند.کارلو آنچلوتی در گفت و گو با سایت چینی 
»سینا اسپورتس« با پرداختن به موضوع مصدومیت های 
کهکشانی ها گفت: حقایق نشان می دهند که یک جای 
کار در باشگاه رئال مادرید بد می لنگد. از ابتدای فصل 
22 بازیکن رئال به مصدومیت عضلانی دچار شده اند. 
شما خود می توانید از این موضوع نتیجه گیری شخصی 
کنید، ولی در باشگاهی مانند رئال مادرید شرایط عادی 

به نظر نمی رسد. سرمربی فصل آینده بایرن مونیخ در 
ادامه اظهار داشت: رئال مادرید باید خودمنتقد باشد و 
اشتباهاتش را آنالیز و سعی در تصحیح آنها داشته باشد. 
اطمینــان دارم که زیدان و بازیکنانش از عهده این کار 
برخواهند آمد. وی همچنین در تمجید از روخی بلانکو 
و سرمربی اش که نزدیک ترین تعقیب کننده بارسلونای 
صدرنشین است، اظهار داشت: اتلتیکومادرید بازیکنانی 
دارد که می توانند به خوبی در کنار هم کار کنند. آنهایی 
که می گویند آتلتیکو و بارسلونا همسطح هم نیستند، 
سخت در اشتباهند. در سه سال اخیر سیمئونه یکی از 
بهترین تیم های اروپا را ساخته است. آنچلوتی همچنین 
در حمایت از ستاره پرتغالی رئال مادرید که در هفته های 
اخیر به دلیل انتقاد از هم تیمی هایش مورد انتقاد قرار 
گرفته است، عنوان کرد: منظور کریس مشکل آمادگی 
جسمانی هم تیمی هایش بود. حقیقت این است که رئال 
مادرید مصدومان زیادی دارد. این مشکل در فصل آخر 

حضور من در سانتیاگو برنابئو هم وجود داشت.

جدیدترین شایعه در رســانه های ایتالیایی 
باشــگاه میلان و سرمربی  نارضایتی متقابل  از 
صرب این تیم از یکدیگر و تصمیم شان برای قطع 

همکاری در پایان فصل جاری حکایت دارد.
با اینکه هنوز یک ســال از زمــان روی کار آمدن 
سینیشا میهایلوویچ به عنوان جانشین فیلیپو اینزاگی 
روی نیمکت میلان نمی گذرد و در شرایطی که این مرد 
صرب توانســته است روسونری را به فینال جام حذفی 
ایتالیا برساند و حضور آن در لیگ اروپای فصل آینده را 
قطعی کند، رسانه های ایتالیایی از تصمیم باشگاه میلان 
برای برکنار کردن ســرمربی خود در پایان فصل جاری 

خبر داده اند.در فاصله 10 هفته به پایان فصل جاری سری 
A، میلان با رده سوم جدول رقابت ها 9 امتیاز فاصله دارد 
و شانسش برای کسب سهمیه لیگ قهرمانان فصل آینده 
ناچیز به نظر می رسد.بی ثباتی میلان برای کسب نتیجه 
در این فصل تحت هدایت سرمربی پیشین سامپدوریا، 
سبب شــده که سیلویو برلوسکونی، مالک باشگاه چند 
بار به صورت علنی از سرمربی صرب تیمش انتقاد کند.

این اتفاقات سبب شــده است که زمزمه های برکناری 
میهایلوویچ در پایان فصل جاری به گوش برسد و حتی 
گفته شود که تیم فوتبال لاتزیو هافبک پیشین اینتر را 

به عنوان سرمربی فصل آینده اش انتخاب کرده است.

سرمربی تیم فوتبال یوونتوس پس از دریافت جایزه بهترین سرمربی فوتبال باشگاهی 
ایتالیا در فصل ۱۵-۲۰۱۴، تأکید کرد فصل آینده هم بانوی پیر را هدایت خواهد کرد.

ماسیمیلیانو آلگری در مراسمی که شب گذشته )دوشنبه( برای معرفی برترین سرمربی فصل گذشته 
فوتبال ایتالیا برگزار شد، جایزه نیمکت طلایی را به عنوان برترین سرمربی کالچو در فصل 2014-15 
دریافت کرد.او که فصل گذشته علاوه بر فتح سری A و کوپا ایتالیا، یوونتوس را به فینال لیگ قهرمانان 
اروپا رساند و عنوان قهرمانی سوپرجام ایتالیا را هم برای بانوی  پیر به ارمغان آورد، با رد شایعه پیوستنش 
به تیم هایی مانند چلسی و رئال مادرید به شبکه اسکای اسپورت ایتالیا گفت: سال آینده هم سرمربی 
یوونتوس خواهم بود، چون یک سال دیگر از قراردادم با این تیم باقی مانده است. این موضوع قطعی 
اســت و من هرگز با هیچ باشگاه دیگری مذاکره نداشته ام. اکنون در حال نزدیک شدن به پایان فصل 
هستیم و سعی می کنیم که اسکودتو و کوپا ایتالیا را دوباره فتح کنیم. در لیگ قهرمانان اروپا هم باید 
دید که تا کجا می توانیم پیشروی کنیم. من از وضعیتم در یوونتوس راضی ام و مشکلی با این تیم ندارم.

جانی اینفانتینو رئیس جدید فدراسیون جهانی فوتبال در جدیدترین مصاحبه اش اظهارات 
جالبی را درباره مخالفت اولیه خانواده اش در کاندیدا شدن برای ریاست فیفا مطرح کرد.

اینفانتینو در مصاحبه با روزنامه اخبار ورزشی مصر گفت: من 5 ماه قبل اصلا به فکر کاندیدا شدن در 
انتخابات ریاســت فیفا نبودم. تمام تمرکزم این بود که به عنوان دبیرکل یوفا کار کنم تا رقابت های یورو 
2016 فرانسه را به بهترین شکل ممکن برگزار کنم. رئیس جدید فیفا از مخالفت خانواده اش در کاندیداتوری 
برای ریاست فدراسیون بین المللی فوتبال پرده برداشت و گفت: در ابتدا خانواده ام کاملا مخالف این موضوع 
بودند اما رفته رفته با حمایت همه جانبه دوستانم قبول کردند. مادرم نگرانم بود که با کاندیدا شدن برای 
ریاســت فیفا آرامش از خانواده ام گرفته شود. من چهار خواهر دارم و آنها دوست دارند  که تنها برادرشان 
نزد آنها باشد. اینفانتینو درباره انتخابات گذشته و رقابتش با شیخ سلمان رئیس کنفدراسیون آسیا و علی 
بن حسین رئیس فدراسیون فوتبال اردن گفت:  این رقابت هرگز باعث شکاف بین ما نمی شود آنها کماکان 
دوست من هستند. من با کشورهای عربی بیگانه نیستم و با بسیاری از کشورهای عربی ارتباط زیاد دارم. 
من در آینده نزدیک دوســت دارم با مصر و کشــورهای آفریقایی و عربی ارتباط زیاد داشته باشم و با آنها 

بیگانه نیستم زیرا همسرم لبنانی است و خانواده ام دوست دارند در بیروت یا دبی زندگی کنند.

تحلیل آنچلوتی از وضعیت رئال مادرید

جدایی میهایلوویچ از میلان در پایان فصل

آلگری یک سال دیگر در یوونتوس می ماند

رئیس فیفا: خانواده ام مخالف کاندیدا شدنم بودند

مربی تیم ملی کشتی آزاد تاکید کرد

وزارت در حد توانش کمک می کند اما برای المپیک کافی نیست

سه گانه فوتسال ایران در سال 94
فوتسال ایران در سال 9۴، رویایی ترین دوران 
فعالیت خود را با کسب سه عنوان قهرمانی در 

قاره کهن کسب کرد.
فوتسال ایران بعد از ناکامی در جام جهانی 2012 
میلادی، سه سال دوران رکود را پشت سر گذاشت و 
عملکرد ناموفقی در عرصه های بین المللی داشت. تیم 
تاسیسات دریایی در نخســتین حضور خود در جام 
باشگاه های آسیا که مردادماه امسال در اصفهان برگزار 
شد، با هدایت »وحید شمسایی« با اقتدار بر بام فوتسال 
قاره کهن ایستاد و به روند ناکامی تیم های ایرانی در 

این رقابت ها پایان داد.
این در حالی بود که تیم های گیتی پسند و دبیری 
تبریز دو سال متوالی در مسابقه های جام باشگاه های 
آسیا در سال های 2013 و 2014 از دستیابی به جام 
قهرمانی باز مانده بودند. قهرمانی غیرمنتظره تیم ملی 
فوتســال بانوان ایران در نخســتین دوره رقابت های 
قهرمانی آســیا در مالزی، مهم ترین رویداد این رشته 

ورزشی در سال 94 بود.
ملی پوشــان ایرانی که با تدارکات اندک گام به 
پیکارهای آسیایی گذاشــته بودند، با ارائه بازی های 
درخشان و غلبه بر تیم های مدعی شرق قاره، در کمال 
ناباوری نخستین جام قهرمانی را بالای سر بردند و تاریخ 
ســاز شدند. تیم ملی فوتسال نیز با فراز و نشیب های 
فراوان راهی چهاردهمین دوره رقابت های جام ملت های 

آسیا شد تا به ناکامی های خود پایان دهد.
پر افتخارترین تیم فوتسال آسیا در دو دوره گذشته 
این مســابقه ها در امارات و ویتنام از دستیابی به جام 
قهرمانــی باز مانده و جایگاهش در قاره کهن متزلزل 
شــده بود. کمیته فوتسال نیز در ابتدا قصد داشت با 
تمدید قرارداد »خســوس کاندلاس« اسپانیایی، تیم 
ملی را آماده حضور در جام ملت ها کند اما کاندلاس 
شش ماه این کمیته را سر کار گذاشت و در نهایت از 

تمدید قراردادش خودداری کرد.
ســید رضا افتخاری رئیس کمیته فوتسال نیز به 
ناچار دنبال گزینه های داخلی رفت و بعد از حواشــی 
فراوان و برخی مخالفت ها، »محمد ناظم الشریعه« در 
نهایت ســکان دار تیم ملی شــد.  کسب عنوان نایب 
قهرمانی در رقابت های جایزه بزرگ برزیل و عملکرد 
مطلوب در دیدارهای تدارکاتی برابر تیم های صاحب 
نام روســیه و ایتالیا، امیدواری ها را برای بازگشت تیم 

ملی به دوران اوج افزایش داد.
ملی پوشان با تلفیقی از بازیکنان جوان و باتجربه 
راهی تاشکند ازبکستان شدند و با پیروزی های پرگل 
حریفان آسیایی خود را در هم کوبید و در دیدار فینال 
نیز با نتیجه دو بر یک تیم میزبان را شکســت داد و 

برای یازدهمین بار قهرمان قاره کهن شد.
یکی دیگر از رویدادهای فوتســال در ســال 94، 
انتقال این کمیته به ساختمان جدید بود تا مقدمات 
اســتقلال این رشــته ورزشی فراهم شــود و یکی از 
آرزوهای دیرینه اهالی این رشــته ورزشی به حقیقت 

نزدیک شود. 
اما فوتسال ایران در سال 95 رویدادهای مهمی را 
پیش رو دارد، تیم تاسیسات دریایی بار دیگر در جام 
باشگاه های آسیا و ملی پوشان در جام جهانی 2016 
کلمبیا حضور خواهند یافت تا افتخارات بیشــتری را 

برای ایران به ارمغان بیاورند.
همچنین برای نخســتین بار تیم های فوتســال 
زیر 17 و 20 ایران تشــکیل خواهد شد تا این تیم ها 
با هدایت مربیــان داخلی بتوانند خود را برای حضور 
در رقابت های المپیک جوانان بوینس آیرس آرژانتین 
و رقابت هــای قهرمانی جوانان آســیا آماده کنند که 
امیدواریم پشتوانه ســازی خوبی برای تیم ملی شکل 
بگیرد و این رشــته ورزشی در آستانه المپیکی شدن 

بتواند روند موفقیت های خود را افزایش دهد.

مربی تیم  ملی کشتی آزاد با بیان اینکه وزارت 
ورزش و جوانان در حد توان خود به کشتی کمک 
کرده است، گفت: این کمک ها در حد حضور در 
مسابقاتی همچون المپیک نیست و لازم است که 

مسئولان عالی رتبه به این موضوع ورود کنند.
رضا لایق درباره نامه اخیر رســول خادم به رئیس 
جمهور و گلایه وی از بی توجهی به رشته ها ی المپیکی، 
اظها ر کرد: وزارت ورزش و جوانان و کمیته ملی المپیک 
تا این لحظه در حد توان خود به کشتی کمک کرده اند، 
اما امروز بحث ما نه تنها کشتی،  بلکه رشته ها ی دیگری 
است که قرار است برای ایران در المپیک مدال آوری 
کنند و چشم امید ملت به این رشته ها  است. متاسفانه 
فضای ورزش ایران در فاصله پنج ماه مانده تا به المپیک 
به هیچ وجه المپیکی نیست. گویی که اصلا قرار نیست 
از ایران ورزشکاری در این آوردگاه بزرگ شرکت کند.
مربی تیم  ملی کشــتی آزاد با بیان اینکه توجه 
جدی به رشــته ها ی المپیکی فراتــر از حوزه وزارت 
ورزش و جوانان اســت، گفت: توجه به رشــته ها ی 
المپیکی از جمله کشــتی باید توسط رئیس جمهور 
محتــرم و هیئت دولت صورت گیــرد. انتظار داریم 
شخص رئیس جمهور به این مقوله ورود کند تا نسبت 
به سر و ســامان دادن اوضاع اقدامات عاجل صورت 
گیرد. در موضوع کمــک وزارت ورزش و جوانان به 
رشته ها ی المپیکی حرفی نیست، اما این کمک ها در 
حد المپیک نیســت،  بلکه در حد مسابقاتی همچون 

ر قا بت های قهرمانی آسیا است.
وی خاطر  نشــان کرد: خادم چهره ملی در ورزش 
ایران محسوب می شــود و بزرگان ورزش و قهرمانان 
المپیــک از او انتظار دارند تا حــرف آنها را به گوش 
مسئولان برسانند. او نه تنها از جایگاه ریاست فدراسیون 

کشــتی،  بلکه از نظر جایگاه یک قهرمان ارزشــمند 
احساس خطر کرد و به همین علت نامه ای را به رئیس 
جمهور نوشت. فکر می کنم اگر وزارت ورزش و جوانان 
می توانســت این کار را انجام دهد، دیگر خادم نامه ای 

خطاب به رئیس جمهور نمی نوشت.
لایق با تاکید بر اینکه مســئولان وزارت ورزش و 
جوانان نتوانســتند اهمیت موفقیت ورزش ایران در 
المپیک را برای دولتمــردان جا بیندازند، افزود: باید 
دولتمردان ما به خوبی با این موضوع آشــنا شوند که 
اهمیت موفقیــت ورزش ایران در المپیک تا چه حد 
می تواند مهم باشد. قهرمانان ما در این روزهایی که به 
شــدت در حال تمرین هستند، از بی توجهی ها گلایه 

دارنــد و این توقع می رود که به ایــن تعداد اندک از 
قهرمانان و ورزشکاران که شانس مدال آوری در المپیک 
را دارند توجه شایسته ای شود که فکر نمی کنم توقع 

خیلی بزرگی باشد.
مربی تیم  ملی کشــتی آزاد در ادامه تصریح کرد: 
امســال سال المپیک است و کشــورهای دیگر نظیر 
روسیه، آذربایجان و ترکیه با حمایت جدی دولتمردان 
خود در حال آماده سازی برای حضور موفق در المپیک 
هستند، به گونه ای که مسئولان عالی رتبه این کشورها 
به دقت در جریان امور ورزشکاران المپیکی خود هستند 
و به آنها سرکشی می کنند. ما هم توقع داریم این توجه 

در دولتمردانمان وجود داشته باشد.

فدراسیون هندبال بازهم دست به ابتکار 
زد و مربی تیم ملی را با حفظ سمت به عنوان 

سرپرست معرفی کرد.
فرامــرز می آبادی، دبیر فدراســیون هندبال با 
ارسال نامه ای اســامی 26 بازیکن برای حضور در 
اردوی آمادگی مرحله دوم مسابقات انتخابی المپیک 
ریو که از 17 تا 23 فروردین ماه در مالمو ســوئد 
برگزار می شود، اعلام کرد که در این فهرست اسامی 
3 لژیونر هندبال ایران که در رومانی، قطر و عمان 

حاضر هستند آمده است.
اهالــی ورزش به یاد دارند که چهارمین مرحله 
از اردوی تیــم ملی هندبال هم با وضعیت مبهم در 
سرپرســتی تیم ملی آغاز شــد. در آن زمان گفته 
می شد که سهمی سرپرست تیم ملی است، اما وی 

حتی در تورنمنت چهارجانبه جانباختگان منا نیز 
در کنار تیم ملی حضور نداشت که در نهایت فرامرز 
می آبادی، دبیر فدراسیون هندبال به عنوان سرپرست 

جدید و موقت تیم ملی هندبال معرفی شد.
می آبادی ملی پوشان هندبال را در اردوهای برون 
مرزی قبل از مسابقات انتخابی المپیک همراهی کرد 
و حتی به قطر هم رفت، اما در اواســط مســابقات 
فرامرز خالقی، مدیر تیم های ملی راهی قطر شــد 
تــا به عنوان سرپرســت روی نیمکت تیم ملی در 

رقابت های انتخابی المپیک بنشیند.
مهدی اخوان، مدیر فنی تیم ملی هندبال ایران 
هــم در چهارمین مرحله اردو حضور نداشــت که 
اختلاف با عرفان اســماعیلاگیچ دلیل اصلی کنار 

گذاشته شدن اخوان عنوان شده بود.

حالا تصمیم جدید اتخاذ شــده است و آن هم 
اینکه محســن طاهری با حفظ ســمت به عنوان 
سرپرســت هم فعالیت کند. طاهری در بازی های 
گذشــته تیم ملی به عنوان مربــی در کنار عرفان 
حضور داشت. حال سوال اینجاست که در هندبال 
با این وسعت قحط الرجال شده است که مسئولان 
مجبورنــد یک نفر را به عنوان مربی - سرپرســت 

انتخاب کنند؟
انتخاب سرپرســت شــاید یکی از ساده ترین 
اموری باشد که در یک فدراسیون رخ می دهد، اما 
فدراسیون هندبال به عنوان یکی از رشته هایی که 
برای المپیکی شدن تلاش می کند هنوز در اجرای 
این امر ساده مانده و درگیر انتخاب سرپرست برای 

تیم ملی است.

دارنده مدال برنز المپیک تاکید کرد مهمترین 
هدفش کســب ســهمیه المپیک در مسابقات 

قزاقستان است.
کمیل قاســمی در گفتگو با ایســنا، درباره آخرین 
وضعیت خود در آســتانه حضور در مسابقات گزینشی 
قزاقستان اظهار کرد: خدا را شکر از وضعیت روحی و بدنی 
خوبی برخوردارم و با توجه به اینکه 5 ماه بصورت مداوم 
در اردوهای تیم ملی حضور داشــته ام از لحاظ آمادگی 

بدنی در شرایط خوبی به سر می برم.
آزادکار وزن 125 کیلوگرم ایران افزود: هدفم این است 
در مسابقات قزاقستان با کسب عنوان قهرمانی، آخرین 

سهمیه کشتی آزاد ایران در رقابت های المپیک را بدست 
بیاورم. هر چند کار سختی در پیش دارم و مدعیان خوبی 
در این رقابت ها حضور دارند و حساسیت کار بالاست اما 
همانطور که گفتم طی ماه های اخیر فشــار زیادی را در 
اردوهای تیم ملی متحمل شده ام و می خواهم کار را در 

قزاقستان یکسره کنم.
دارنده مدال برنز المپیک تصریح کرد: در مسابقات 
گزینشی قزاقستان قرار است رسول خادم و امیر توکلیان 
در کنارم باشند تا با کمک آنها بتوانم بهترین عملکرد را 

از خود نشان بدهم.
قاســمی درباره رقابت ســخت با پرویز هادی برای 

پوشــیدن دوبنده تیم ملــی در رقابت های المپیک نیز 
خاطرنشان کرد: وظیفه من این است که در وهله نخست 
ســهمیه المپیک را بگیرم. پس از آن کادر فنی تیم ملی 
آنطــور که صلاح بداند در این باره تصمیم گیری خواهد 
کرد. البته طبق تصمیم شــورای فنی قرار است به یک 
تورنمنت خارجی اعزام شویم و قرار نیست مسابقه انتخابی 

در ایران برگزار شود.
دارنده مدال نقره جهان در پایان گفت: امیدوارم هر 
کشتی گیری که شایســته پوشیدن دوبنده تیم ملی در 
رقابت های المپیک اســت بتواند به عنوان نماینده ایران 

در این رقابت ها افتخار آفرینی کند.

قاسمی: آخرین سهمیه کشتی آزاد در المپیک را می گیرم


